
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Referat af møde med naboer til Genbrugssten den 11. oktober 2022 

 

Dagsorden 

1. Velkomst v/ Peter Stecher, Formand for Teknik- og Miljøudvalget 

2. Forvaltning orienterer om: 

a. Historik 

b. Nuværende miljøgodkendelse 

c. Støj og støv fra knusning af brokker 

d. Støv fra pladsen 

e. Naboernes fremsendte spørgsmål. 

3. Genbrugssten orienterer om: 

a. Støv og støjreducerende tiltag 

b. Fremtidig drift 

4. Spørgsmål og dialog 

 

Deltagerliste 

• Peter Stecher, formand for Udvalget for Teknik og Miljø, Brønderslev Kommune 

• Dennis Kvesel, medlem af Udvalget for Teknik og Miljø, Brønderslev Kommune 

• Bente Nielsen, Storebæltsvej 25 

• Pia og Henrik, Limfjordsvej 19 

• Rasmus Gai, Hjallerup 

• Kent og Annette, Limfjordsvej 3 

• Anna, Nordsøvej 1 

• Martin, Nordsøvej 8 

• Ingelise, Limfjordsvej 5 

• Villy, Limfjordsvej 5 

• Frank, Kattegatvej 29 

• Mogens, Limfjordsvej 7 

• Erik Larsen, Storebæltsvej 33 

• Bodil Kristensen, Limfjordsvej 26 
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• Allan Dahl, Limfjordsvej 4 

• Johannes Trudslev, medlem af Udvalget for Teknik og Miljø, Brønderslev 
Kommune 

• Eskild Sloth Andersen, medlem af Udvalget for Teknik og Miljø, Brønderslev 
Kommune  

• Jens Andersen medlem af Udvalget for Teknik og Miljø, Brønderslev Kommune  

• Sten Madsen CirkulærNord fonden  

• Anja Piilgaard Frederiksen, Genbrugssten 

• Mikkel Kastrup, direktør for Genbrugssten 

• Benn Erik Grav, chef for Teknik og Miljø, Brønderslev Kommune  

• Claus Riber Knudsen, leder Natur og Miljø, Brønderslev Kommune 

• Tine Eis, sagsbehandler Natur og Miljø, Brønderslev Kommune 

• Der ankom desuden en deltager efter præsentationsrunden.  

 

Ad 1) Velkomst v/ Peter Stecher, Formand for Teknik- og Miljøudvalget 

Peter Stecher, Brønderslev Kommune, bød velkommen og præsenterede formålet med 
aftenens møde. Herefter var der en kort præsentationsrunde af de fremmødte – se 
ovenstående deltagerliste.  

 

Ad 2) Forvaltningen orienterer 

Claus Riber Knudsen, leder Natur og Miljø, Brønderslev Kommune orienterede. Slides 
herfra udsendes sammen med referatet.  

Claus Riber Knudsen fortalte, at kommunen ville udarbejde skriftlige svar på naboernes 
fremsendte spørgsmål. Svarene vil blive sendt ud med referatet. Herunder er spørgsmål 
markeret med kursiv.  

 

Ingelise Holm, Limfjordsvej 5 spørger, om der kan være asbest i luften.  

Claus Riber Knudsen svarer, at der er fundet asbest indlemmet i materiale. Der er 
gennemført en luftprøve for at undersøge asbestindholdet i luften. Prøven er ved at blive 
analyseret.  

Ingelise Limfjordsvej 5 spørger, om det er korrekt, at der kun er én dugkanon, om den er 
fastmonteret og om det er nok. 

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at der er én dugkanon, at den er flytbar og flyttes 
efter vind og drift.   

Ingelise Holm, Limfjordsvej 5 spørger om kortet i miljøgodkendelsen vedrørende placering 
af oplag er lavet for at reducere støvgener.  

Claus Riber Knudsen, Brønderslev Kommune svarer, at virksomheden har ansøgt om 
ændringer hertil. Kommunen vil vurdere, om ændringerne kan godkendes. Dette kræver, 
at vilkårene vedrørende bl.a. støvgener kan overholdes.  

 

Ad 3) Genbrugssten orienterer 

Mikkel Kastrup, direktør for Genbrugssten orienterede. Slides herfra udsendes sammen 
med referatet.  
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Der blev bl.a. orienteret om, at Nordværk og Genbrugssten er to selvstændige 
virksomheder, om gennemførte og planlagte forureningsreducerende tiltag samt om at der 
ikke længere modtages materialer til nedknusning.  

 

Ad 4) Spørgsmål og dialog 

Herunder gennemgås de stille spørgsmål samt svarene herpå. Spørgsmål er markeret 
med kursiv.  

 

Ingelise Holm, Limfjordsvej 5 fremfører, at virksomheden kunne spare på udgifterne til de 
forureningsreducerende tiltag, hvis de flyttede til en ny placering.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at det er omkostningstungt at flytte virksomheden. 
Genbrugssten arbejder intensivt med støvproblematikken. Støjproblematikken er løst. 

Der vil ikke blive modtaget flere materialer til nedknusning fra genbrugspladserne. Dette 
skyldes, at der er fundet asbest i en enkelt prøve. Der var en klar forventning om, at der 
ikke var asbest i materialerne. Der blev taget 10 prøver. Den ene viste indlejrede 
asbestfibre i en betonklump. Det blev herefter taget 5 prøver mere. Her blev der ikke 
fundet asbest. Resultatet af en asbestprøve er ”påvist” eller ”ikke-påvist”. Der foretages 
ikke en måling af koncentrationen af asbest i materialet. Et eksternt firma har lavet en 
måling for asbest i luften, men der er endnu ikke kommet et resultat herpå. Ingeniørfirmaet 
fortæller, at der er asbest i luften over alt.  

 

Rasmus Gai, Hjallerup spørger ind til luftprøverne, til hvordan de udføres og om de kan 
benyttes til andet end asbest. 

Mikkel Kastrup, Genbrugssten fortæller, at der opsættes en måler, som suger luft ind, støv 
klæber til et materiale heri. Derefter tælles antallet af asbestfibre. Dette gøres i udlandet. 
Ingeniørfirmaet DGE står for prøvetagningen.   

Claus Riber Knudsen, Brønderslev Kommune fortæller, at kommunen er opmærksom på, 
om metoden kan bruges andre steder.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten fortæller, at den bunke, hvor der er taget en asbestpositiv 
analyse, er dækket ned. Han fortæller endvidere, at et stop af modtagelse af materialer til 
nedknusning har bevirket, at der sker mindre aflæsning af mur- og betonbrokker. Derfor 
kommer der også mindre støv herfra. Der kommer ligeledes mindre støj fra lastbiltrafik.  

Virksomheden ønsker oplaget flyttet, således at aflæsning sker bag bygningen, som 
således kan skærme for støvet. Der er søgt om tillæg til miljøgodkendelse hertil.  

 

Henrik Gadeberg, Limfjordsvej 19 spørger hvilken aktivitet, der vil give de største 
støvgener, når nedknusning indstilles.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarede, at materialerne ligger i miler. Når en mile fjernes, 
ligger der et lag støv, som kan blæse væk. Nu er proceduren, at der vandes, når en bunke 
fjernes og støvet fejes ind. Den grusbelagte plads kan støve, når der køres på den. Her 
vandes der.  

 

Anna, Nordsøvej 1 spørger om støv fjernes straks materiale fjernes. 

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarede, at der fejes straks, hvis det blæser. Ellers fejes der 
jævnligt. Behovet vurderes ud fra vejret og vejrudsigten.  
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Frank, Kattegatsvej 29 spørger, hvad medarbejderne siger til støvet 

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarede, de er vandt til det samt at de har støvmasker. 
Asbestfundet er blevet diskuteret og det håndteres.  

 

Ingelise Holm Limfjordsvej  5 fremfører, at betonknusning er miljøklasse 7, men at 
lokalplanen kun tillader miljøklasse 3-5.  

Claus Riber Knudsen, Brønderslev Kommune svarer, at der sendes et skriftligt svar på 
dette.  

 

Ingelise Limfjordsvej 5 mener, at der er en losseplads på stedet.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at der ikke er deponeringsanlæg på virksomheden. 
Der er et oplag af materialer med en vist flow. Oplaget er ikke blivende.  

Nedknusemaskinen er støjdæmpet. Denne type aktivitet stoppes, efter sidste nedknusning 

 

Kent Limfjordsvej 3 spørger, hvordan det sikres, at volden ikke støver, når det blæser.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at den nedknuste fraktion er ret grov. Det finere støv 
lægger sig nederst.  

 

Sten Madsen, CirkulærNord Fonden fremfører, at Mikkel Kastrup, Genbrugssten har 
fortalt, at der vil komme 1000 lastbiler mindre pr. år, når der ikke modtages materialer til 
nedknusning. Han spørger, hvordan dette vil påvirke omgivelserne.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at det er usikkert, hvor meget transporten vil falde, 
da der muligvis vil komme flere transporter med mursten.  

 

Bodil Limfjordsvej 26 fremfører, at der kommer støv uanset om der er asbest i støvet eller 
ej. Hun spørger til muligheden for anskaffelse af en stor støvsugermaskine.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarede, dette ikke er praktisk muligt. Han henviser til, at 
der benyttes Dusttex og vanding samt opfejning.   

 

Bodil Limfjordsvej 26 spørger, om virksomheden kan flytte de støvende aktiviteter og 
bibeholde de rene på adressen.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at dette ikke er muligt.  

 

Erik Larsen Storebæltsvej 33 fortæller, at huspriserne i området falder pga. støv. Han 
mener, at der fortsat var meget støv i sommer.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at der er sket støddæmpende tiltag siden.  

 

Kattegatvej 29 fremfører, at miljøgodkendelsen beskriver, hvad der skal overholdes. Han 
spørger, hvordan kommunen vil sikre, at miljøgodkendelsen overholdes.  
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Peter Stecher, Brønderslev Kommune svarer, at kommunen fører tilsyn ved klager. Hvis 
miljøgodkendelsen ikke overholdes, så får virksomheden mulighed for at rette op på dette. 
Ultimativt kan virksomheden ikke drives videre, hvis miljøgodkendelsen ikke kan 
overholdes.  

 

Kattegatvej 29 spørger, om kommunen erkender, at man ikke har gjort arbejdet godt nok, 
da miljøgodkendelsen blev lavet.  

Claus Riber Knudsen, Brønderslev Kommune svarer, at der er standardvilkår for denne 
virksomhedstype. Virksomheden skal leve op til disse. Kommunen inddrager hensyn til 
proportionalitet: Når vi stiller vilkår om at afhjælpe gener, så skal økonomi og gene 
opvejes.  

Miljøgodkendelsen siger, at virksomheden ikke give anledning til væsentlige støvgener. 
Støvgener kan i modsætning til støj ikke måles. Det kan diskuteres, hvornår en støvgene 
er væsentlig. Claus Riber Knudsen, Brønderslev Kommune har i sommeren 2022 fundet 
støv hos nabo og har taget kontakt til virksomheden herom. Kommunen har ikke vurderet 
væsentlighed. Hyppighed er en parameter, når en støvgene vurderes.  

 

Nordsøvej 1 er bekymret for, at det hedder en væsentlig gene. Hun har et barn som skal 
sove i barnevogn. Kan barnet så ikke sove ude om sommeren? 

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at der altid er støv i luften. Det stammer ikke kun fra 
Genbrugssten. De er i gang med at mindste støvet ved forskellige tiltag, herunder 
beplantning af den eksisterende vold.  

 

Nordsøvej 1 fremfører, at volden er ikke mod Nordsøvej 1, og spørger om der kan samles 
støv på hendes grund.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at det overvejes om der kan beplantes mere. Der er 
en vold mod nord, men den er lavere end volden mod øst.  

 

Kent Limfjordsvej 3 fremfører, at støvet hvirvler og lægger sig, hvor der er læ. Støvet 
lægger sig hos ham. Det vigtigste er, at der bliver styr på støvet, så det ikke hvirvler op.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at det vil blive bedre, når knusning stopper, og når 
der ikke modtages materiale til nedknusning mere. Modtagelse af materiale støver, da 
ladet tippes.  

 

Pia Limfjordsvej 19 fortæller, at hun har boet i kvarteret i 30 år. Der har aldrig været så 
meget støv som nu.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at der også har være støv før Genbrugssten blev 
etableret på adressen.  

 

Limjordsvej 26 spørger, hvad der laves i den hal, virksomheden har bygget.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at det er rensning af mursten.  

 

Limfjordsvej 26 spørger, om der renses flere mursten, nu hvor der ikke skal knuses, og om 
oplaget kan ske i en hal.  
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Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at murstenene ikke kan opbevares i en hal. 
Murstenene går i stykker, når de omlastes, derfor vil yderligere håndtering mindske antallet 
af sten, der kan genanvendes. Afrens sker i en bygning. Oplaget skal flyttes, så 
bygningerne skærmer for vestenvinden  

 

Limfjordsvej 7 spørger, hvad virksomheden gør ved støv i luften i hallen.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at de planlægger opsætning af et ventilationssystem 
til rumudsug- Det mangler blot en accept fra kommunen.  

 

Erik Larsen Storebæltsvej spørger, hvornår naboerne kan forvente, at nedknusningen er 
slut. De naboer, som ønsker at sælge deres hus, er interesserede i at få en dato.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at det afhænger af kommunen, da der mangler en 
tilladelse.  

Claus Riber Knudsen, Brønderslev Kommune svarer, at kommunen er bekendt med, at 
der ligger materiale, som enten skal køres væk direkte eller som skal knuses og køres 
væk. Kommunen skal vurdere, hvad der kan lade sig gøre, herunder om der kan 
gennemføres en sidste nedknusning. Nedknusning vil skulle ske med rigeligt med 
befugtning for at minimere støvgenerne. Alternativt skal materialet køres væk uden at 
være nedknust. Her vil der også være en håndtering, som måske støver. Nedknusning 
kræve dispensationer og tilladelser.  

 

Kattegatvej 29 spørger, hvor mange knusedage er der behov for til den eksisterende 
bunke. Han kan godt se fornuften i at knuse det på stedet.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at der er til ca. 15 knusedage. Der knuses kun fra kl. 
7 til kl. 16. Der er materiale til 400 lastbiler. Han vurderer, at den bedste løsning er at 
knuse det på stedet. Hans bud er at det sker efter nytår.  

 

Kjeld, Limfjordsvej 3 ønsker, at knusning sker mens det regner og ikke til forår/sommer. 
Han spørger, om der benyttes en ekstern knuser, som skal køre hele bunken igennem, når 
knuseren er stillet op. 

 Mikkel Kastrup, Genbrugssten er enig i, at knusning skal ske mens der er fugtigt og ikke til 
forår/sommer. Knusningen foretages af et eksternt firma. Hele bunken skal derved køres 
igennem, når knuseren er stillet op.  

 

Rasmus Gai, Hjallerup foreslår, at der opsættes et telt, som knuseren kan stå i.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at dette indebærer praktiske udfordringer. 
Nedknusning forudsætter en støjvold. Denne er opbygget af ikke-knuste materialer. I takt 
med, at der knuses, vil voldens i stedet blive opbygget af knuste materialer.  

 

Rasmus Gai, Hjallerup spørger hvordan det sikres, at der ikke støver fra oplaget i volden.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at det er groft knust beton. Støv ligger på bunden.  

 

Limfjordsvej 5 siger, at naboerne gerne vil informeres forud for nedknusning. De ønsker 
information om tid og varighed af nedknusning.  
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Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at det er planen at informere naboerne forud for 
nedknusning.  

Claus Riber Knudsen, Brønderslev Kommune svarer, at virksomheden allerede har 
reageret og stoppet aktiviteten. Bolden ligger hos kommunen, som skal tage stilling til, om 
der kan ske en sidste knusning.  

Peter Stecher, Brønderslev Kommune svarer, at det er vigtigt, at løsningen giver mening. 
Måske er løsningen ikke perfekt. En nedknusning skal ske på den rigtige årstid. Måske må 
vi vente til næste efterår med nedknusning.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at der ikke nedknuses om sommeren. Om 
sommeren er folk ude og der er tørt.  

 

Mogens, Limfjordsvej 7 spørger, hvor nedknusningen vil ske fremadrettet?  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten samt Claus Riber Knudsen og Peter Strecher, Brønderslev 
Kommune svarer, at de ikke kan svare. Det er Nordværks materialer.  

Jens Andersen fra bestyrelsen For Nordværk informerer om, at knusning fremadrettet skal 
ske ved anlæggene i Rærup og på Stadevej.  

 

Kattegatvej 29 mener, at dialog er vejen frem. Han kan godt leve med en sidste knusning. 
Naboerne skal varsles og have en vinduespudser efterfølgende.  

 

Ingelise Holm, Linfjordsvej 5 mener, at knusning skal varsles til alle naboerne og ikke kun 
til to, som skal sendes videre. Der ønskes dialog med alle naboerne.  

Der var en diskussion af dette. Det er en udfordring for kommunen at udsende 
informationer til samtlige naboer. Det blev besluttet, at kommunen sender referatet af 
aftenens møde til repræsentanter fra de to grundejerforeninger.  

 

Henrik, Limfjordsvej 19 takker for et godt møde. Han ønsker mere dialog fremadrettet.  

 

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at virksomheden gerne vil have respons.  

 

Kattegatvej 29 mener at det er godt, at virksomheden henter inspiration andre steder fra, 
f.eks. fra Aalborg Portland, som har været benyttet til erfaringsudveksling vedrørende 
planter til støvbekæmpelse.  

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, virksomheden gør hvad de kan, for at drive planerne 
frem. Der indkøbes store planter som vandes.  

 

Limfjordsvej 26 beder om information om, hvor der plantes. De vil ligeledes gerne inviteres 
på besøg på virksomheden om et år for at se de gennemførte initiativer og diskutere 
virkningen heraf.   

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at gerne vil invitere naboerne til rundvisning og 
dialog.  

 

Henrik Limfjordsvej 19 spørger, om vibrationer skal undersøges forud for nedknusning.  



Side  8/8 

Mikkel Kastrup, Genbrugssten svarer, at knuseren er støjdæmpet med gummimåtter. Det 
dæmper måske vibrationer. Mikkel spørger knusemanden, om man kan gøre mere.  

 

Peter Stecher opsummerer og takker for god dialog. Han fortæller, at kommunen 
overvejer, om virksomheden kan knuse i en periode mere.  

 


